



### Topos Österreich | Topos Austria

Australisches Jahrbuch für germanistische  
Literatur- und Kulturwissenschaft |  
Australian Yearbook of German Literary and  
Cultural Studies, Band 13 (2020)

Herausgegeben von Prof. Dr. Franz-Josef Deiters,  
Prof. Dr. Axel Fliethmann, Prof. Alison Lewis,  
Dr. Cat Moir und Prof. Dr. Christiane Weller

2020, 228 S., brosch., 49,- €

ISBN 978-3-96821-648-5

(*Limbus. Australisches Jahrbuch für germanistische  
Literatur und Kulturwissenschaft* |

*Limbus. Australian Yearbook of German Literary and  
Cultural Studies, Bd. 13*)

in deutscher und englischer Sprache

[www.nomos-shop.de/isbn/978-3-96821-648-5](http://www.nomos-shop.de/isbn/978-3-96821-648-5)

Karl Kraus nannte Österreich die »Versuchsstation des Weltuntergangs«, aber bemerkte auch, »[d]ie Straßen Wiens sind mit Kultur gepflastert, die Straßen anderer Städte mit Asphalt«. Hugo von Hofmannsthal bescheinigt der österreichischen Literatur, sie sei »Fiktion«; es gebe nur »eine deutsche Literatur, und in dieser die von Österreichern hervorgebrachten Werke«.

Österreich ist demnach ein nicht ganz einfaches Thema. Unumstritten bleibt indes, dass Österreich ab dem 19. Jahrhundert zu einem impulsgebenden Zentrum der deutschsprachigen Literatur und Kultur wird. So

versammelt der Band Topos Österreich Arbeiten aus der Literatur- und Kulturwissenschaft mit Schwerpunkt auf der österreichischen Literatur der österreichischen Moderne.

#### Mit Beiträgen von

Andreas Dorrer (University of Canterbury), Axel Fliethmann (Monash University), Martin A. Hainz (PH Burgenland, Eisenstadt), Dagmar Heißler (Wien), Matthias Mansky (Universität Wien), Richard Millington (Victoria University of Wellington), Natalie Moser (Universität Potsdam), Kati Tonkin (The University of Western Australia), Lina Užukauskaitė (Universität Salzburg)

Bestell-Hotline +49 7221 2104-37 | Online [www.rombach-wissenschaft.de](http://www.rombach-wissenschaft.de) oder [www.nomos-shop.de](http://www.nomos-shop.de)  
E-Mail [bestellung@nomos.de](mailto:bestellung@nomos.de) | Fax +49 7221 2104-43 | oder im Buchhandel

Sie haben das Recht, die Ware innerhalb von 14 Tagen nach Lieferung ohne Begründung an den Nomos Verlag, In den Lissen 12, 76547 Sinzheim zurückzusenden. Bitte nutzen Sie bei Rücksendungen im Inland den kostenlosen Abholservice. Ein Anruf unter Tel. +49 7221 2104-45 genügt. Unsere Datenschutzbestimmungen finden Sie unter [nomos@shop.de/go/datenschutzerklaerung](mailto:nomos@shop.de/go/datenschutzerklaerung).



### Topos Österreich | Topos Austria

Australisches Jahrbuch für germanistische  
Literatur- und Kulturwissenschaft |  
Australian Yearbook of German Literary and  
Cultural Studies, Band 13 (2020)

Edited by Prof. Dr. Franz-Josef Deiters,  
Prof. Dr. Axel Fliethmann, Prof. Alison Lewis,  
Dr. Cat Moir and Prof. Dr. Christiane Weller

2020, 228 pp., pb., € 49.00

ISBN 978-3-96821-648-5

*(Limbus. Australisches Jahrbuch für germanistische  
Literatur und Kulturwissenschaft |*

*Limbus. Australian Yearbook of German Literary and  
Cultural Studies, vol. 13)*

*in German and English language*

[www.nomos-shop.de/isbn/978-3-96821-648-5](http://www.nomos-shop.de/isbn/978-3-96821-648-5)

Karl Kraus called Austria the “testing facility for the apocalypse”, but also noted that “the streets of Vienna are paved with culture; the streets of other cities with asphalt”. Hugo von Hofmannsthal dismissed the idea that there was an Austrian form of literature as fiction. In his opinion, there was only German literature, into which the works of Austrian writers were subsumed. In this respect, Austria is therefore not a completely straightforward subject. What remains indisputable, however, is that Austria became one of the trendsetters in German-speaking literature and culture from the 19th century onwards. The book ‘Topos Österreich’ (Topos Austria) thus contains studies from the field of literary and cultural studies which focus on modern Austrian literature.

### With contributions by

Andreas Dorrer (University of Canterbury), Axel Fliethmann (Monash University), Martin A. Hainz (PH Burgenland, Eisenstadt), Dagmar Heißler (Wien), Matthias Mansky (Universität Wien), Richard Millington (Victoria University of Wellington), Natalie Moser (Universität Potsdam), Kati Tonkin (The University of Western Australia), Lina Użukauskaitė (Universität Salzburg)

Hotline for your order +49 7221 2104-37 | Online [www.rombach-wissenschaft.de](http://www.rombach-wissenschaft.de) or [www.nomos-shop.de](http://www.nomos-shop.de)  
E-Mail [orders@nomos.de](mailto:orders@nomos.de) | Fax +49 7221 2104-43 | or in your local bookstore

You can withdraw from your book order without giving reasons within fourteen days. Simply send your written withdrawal within the given period to: Verlagsauslieferung, In den Lissen 12, 76457 Sinzheim, Germany or to your bookstore. A withdrawal binds you to return the items. All costs and risks of return are payable by the addressee. You can find our privacy policy online at [nomos@shop.de/go/datenschutzerklaerung](mailto:nomos@shop.de/go/datenschutzerklaerung).